前言

自 1997年出版以来,《中国汉语水平考试应试指南》以其新颖的体例编排、高质量的练习试题以及优秀的辅导效果受到了广大留学生的欢迎及肯定。出版至今,《中国汉语水平考试应试指南》已前后印刷了 15 次之多,累计销量约 21 万册,其版权也出售到日本、韩国及印度尼西亚三个国家,这充分证明了《中国汉语水平考试应试指南》在汉语水平考试辅导教材市场上的地位及重要性。

2010年新汉语水平考试(新 HSK)全面推行,其考试级别、考试难度及考试内容都有了很大的改变。最直观的变化就是由旧 HSK 的十一级变为新 HSK 的六级,考试内容也分为听力、阅读、书写三大板块及 HSK 口试。汉语水平考试的巨大变化决定了《中国汉语水平考试应试指南》也需应形势与市场需求而动,进行改变与提升。因此,《新中国汉语水平考试应试指南》(HSK 口试除外)套书也就应运而生。

- 一、本套书在《中国汉语水平考试应试指南》基础上增加了技巧训练部分。技巧训练按照新 HSK1—6 级的级别安排,从多套新 HSK 真题及模拟试题中进行归纳总结,根据试题内容和试题特点,概括出针对每个级别的具有普遍规律性及高度概括性的答题技巧,并结合具体例子进行讲解。其目的在于训练考生解决问题时的策略敏感性,使考生对于考试的基本题型、特点有一个相对清晰的了解和认识,在面对不同的试题时,能够了解考查要点及出题意图,从而迅速找到合适的方法进行解答。
- 二、本套书紧跟汉语水平考试的最新资讯,以 2015 年 9 月人民教育出版社最新出版的《HSK 考试大纲》为指导编写而成,其全部练习题都是以《HSK 考试大纲》中规定的试题标准为依据编写的,从而控制了练习题的难易度,保证了练习题的真实有效。
- 三、本套书的练习题囊括天文地理、古今中外、社会人文、生活百科等各方面内容, 其内容的广度与深度使本套书成为一套小百科全书,考生可以在利用其提高汉语水平的同 时了解方方面面的知识及文化,进而增加文化积累,提高文化素养。

四、本套书利用"HSK 词汇大纲分级检测软件"对练习题中使用的所有语料进行筛选,保证了词汇选择的科学性。该软件在对大纲词汇进行分级检测的同时测定超纲词汇的比率,经过最终检测,一、二级的词汇超纲率在10%左右,三、四级的词汇超纲率在

15% 左右,五、六级的词汇超纲率在 20% 左右。将词汇超纲率按照不同的级别控制在一定范围,可以有效保证本套书练习题的信度和效度,同时也保证了练习题的难度高于真题,从而帮助使用者不断提高汉语水平,取得理想的成绩。

《新中国汉语水平考试应试指南》中的语料,部分来源于报纸、杂志等媒体。由于时间、地域、联系渠道等多方面的限制,部分语料使用前未能与权利人——取得联系,同时根据需要,我们对部分语料进行了必要的修改、调整。对此,我们深表歉意,并衷心希望得到权利人的理解和支持。希望原文作者尽快与我们联系,我们将按照有关规定,支付稿酬并表示衷心感谢。

编者

Preface

Since its publication in 1997, the *Guide to Chinese Proficiency Test (HSK)*, with its novel layout, high quality practice tests and outstanding tutorial teaching materials, has garnered huge popularity among the foreign students. Since its first publication, it has been printed 15 times, accumulated a sales volume of about 210,000 copies, and been copyrighted to Japan, South Korea and Indonesia. This goes to show that the *Guide to Chinese Proficiency Test (HSK)* holds a strong position in the HSK teaching material market.

In 2010, the new Chinese Proficiency Test (new HSK) was enforced and significant changes were made to the number of levels, difficulty and content of the test. The most prominent changes were cutting the 11 levels under the old HSK down to only six levels under the new HSK and dividing the content into three sections—listening, reading and writing, and HSK oral (HSKK). These changes identified a need for the *Guide to Chinese Proficiency Test (HSK)* to be revised and adapted to the changing market demand. In view of this, the series of *Guide to the New HSK Test* (HSK oral excluded) is released.

- 1. This series adds more skills training to the *Guide to Chinese Proficiency Test (HSK)*. Skills training is arranged according to the new HSK Levels 1-6 by using similar content and style taken from several new HSK actual tests and sample questions. Based on the content and characteristics of each level, level-oriented general and universal question-answering techniques are summarized and explained with examples. The aim is to train candidates to be more strategic when solving problems and to have a better understanding of the types and characteristics of the test questions. So when candidates face different types of questions, they are able to identify the questions' main points and objectives, and find the most efficient way to answer them.
- 2. This series closely follows the updates on the Chinese Proficiency Test and uses the newest version of the *HSK Test Syllabus* published by the People's Education Press in September 2015 as a guiding material. All the practice exercises are written according to the required test standards set in the *HSK Test Syllabus* in order to control the difficulty of the exercises and ensure

that they are relevant and effective.

3. The practice exercises in this series cover a wide range of topics, ranging from astronomy,

geography and history to society, humanity and daily life, from the past to the present, and

from China to the whole world. The width and depth of these topics make this series a small

encyclopedia. Candidates can use this book not only to improve their Chinese proficiency

level but at the same time to boost their learning in different areas of knowledge and cultural

understanding.

4. This series uses the "HSK vocabulary level detection software" to test the language used

in all the practice exercises to ensure a scientific selection of vocabulary. As the software detects

the level of the vocabulary used, it also measures the percentage of the off-list words that do not

appear in the HSK vocabulary syllabus. The results show that off-list words account for around

10% for Levels 1 and 2, around 15% for Levels 3 and 4, and around 20% for Levels 5 and 6.

Depending on the HSK level of each book, the percentage of off-list words should be kept within

an appropriate range to keep the practice exercises relevant and effective while at the same time

ensuring that the practice tests are slightly harder than the actual tests so as to help users further

improve their Chinese proficiency and get higher marks.

The Guide to the New HSK Test sources some of its language materials from newspapers

and magazines among other media. Because of time, geographical and contact issues, some of the

language materials used have not been copyrighted. Besides, adjustments and revisions have been

made to certain materials when necessary. In this regard, we want to apologize to the copyright

holders and sincerely hope for their support and understanding. We look forward to the original

content creators reaching out to us to resolve any copyright issues.

The Editorial Board

使用说明

《新中国汉语水平考试应试指南》根据汉语水平考试 1—6级的级别安排进行分级别训练,由六本完整练习册组成,其编排体例全部保持一致。本套书每个级别的练习题总量为汉语水平考试试卷的 10 倍,共计 10 套完整试题。这 10 套试题贯穿模拟训练、技巧训练及计时训练三个部分。其中,模拟训练和技巧训练部分的练习题各 3 套,各占练习总量的3/10,计时训练部分练习题共 4 套,占练习总量的 2/5。以汉语水平考试二级(HSK 二级)试题为例,此级别的试卷共有 60 题,其中听力部分 35 题,阅读部分 25 题。那么《新中国汉语水平考试应试指南(2 级)》除模拟训练部分为试卷总题量的 3 倍外,技巧训练部分练习题也是试卷总题量的 3 倍,其中包括听力部分 105 题,阅读部分 75 题,共计 180 题。计时训练部分的练习题是试卷总题量的 4 倍,其中包括听力部分 140 题,阅读部分 100 题,共计 240 题。

《新中国汉语水平考试应试指南》套书有以下几方面特点,请使用者务必注意:

一、本套书的独特之处之一在于"测试一练习一测试一练习一测试"的编排体例,这样编排,目的是使应试者在循环反复中不断提高应试能力,从而在最终的 HSK 考试中取得理想成绩。

本套书的使用者可先做第一套模拟试题,以检验实际的汉语水平;然后在此基础上进行技巧部分的训练,掌握《新中国汉语水平考试应试指南》中听力、阅读、书写部分不同的应试技巧,同时结合大量的练习题进行练习;再做第二套模拟试题,检验练习的效果;接下来进行计时训练,按照 HSK 考试时分项所需的时间、题量及难易度进行训练,以提高应试能力;最后做第三套模拟试题,用来检验使用者经过一段时间的练习后所达到的水平,并为接下来的正式考试做好准备。

- 二、本套书中的模拟试题及各项练习题都附有参考答案及简单的题解,听力部分附有 听力材料。使用者不仅要知晓正确答案是什么,而且要知晓为什么这个答案是正确的,从 而在使用中不断提高汉语水平。
- 三、本套书的技巧训练部分,经过了编委会的多次讨论修改,才得以确定现行的答题 技巧,确保了技巧训练部分的科学性和实用性,使用者要认真分析、领会,为真正提高汉

语水平和答题技巧打下基础。

四、本套书的计时训练部分,使用者可以按顺序在规定时间内完成规定数量的练习,也可以自己合成四套模拟试题,以增强应试能力。

编者

Introduction

The series of *Guide to the New HSK Test* is divided into six levels of training based on the new HSK Levels 1-6. It is composed of six practice books that all follow the same style. Each individual level of practice book contains 10 complete HSK practice sets, with practice exercises 10 times the questions in the new HSK test. The 10 practice sets are distributed among three sections—simulation training, skills training and timed training, among which the simulation and skills training each contain three practice sets, each taking up 3/10 of the total practice sets, while the timed training contains four practice sets, taking up 2/5 of the total practice sets. Take the HSK Level 2 test as an example. The Level 2 test paper has 60 questions in total, with 35 questions for listening and 25 for reading. Just like how the simulation training section contains three times as many practice questions as the actual test, the same goes for the skills training section. Each of these two sections includes: 105 questions for listening and 75 questions for reading, a total of 180 questions. The timed training section has four times as many practice questions as the actual test, and this includes: 140 questions for listening and 100 questions for reading, a total of 240 questions.

The following aspects of the *Guide to the New HSK Test* are noteworthy:

1. This series of practice books is unique for its "test – practice – test – practice – test" style, which aims to improve candidates' Chinese proficiency through repeated practice so that they can achieve an ideal score on the actual HSK test.

Users are recommended to do the first simulation test to figure out their current Chinese proficiency and then proceed to the skills training section to learn the different question-answering techniques needed in listening, reading and writing with the aid of abundant practice exercises. After that, they can use the second simulation test to check whether their results have improved and then move on to timed training, which is conducted in strict accordance with the time, number of questions, and difficulty of each part of the actual HSK test to improve their test-taking skills. The third simulation test is for candidates to check their Chinese proficiency after all

the practices and prepare for the actual test.

2. All the simulation tests and practice exercises are provided with reference answers and

simple explanations, and the listening section with a transcript. Users can know not only what the

correct answer is but also why, thus improving their Chinese proficiency continuously through

use.

3. For the skills training section, the current question-answering techniques have been

formed after a number of discussions and revisions by the Editorial Board to ensure the

techniques included are practical and relevant. Users need to carefully analyze and grasp these

techniques so as to form a solid foundation for truly improving Chinese proficiency and test-

taking skills.

4. For the timed training section, users can practice by working through the set number of

questions within the set time in the given order. Or they can combine the practice questions into

four complete tests on their own to further improve their test-taking skills.

The Editorial Board

目 录

○ 第一部分 模拟试题(一)	1		
一、听力	5		
二、阅读	12		
	19		
一、听力	20		
第一部分 听句子判断图片正误	20		
第二部分 听对话选择图片	29		
第三部分 听短对话三选一	38		
第四部分 听长对话三选一	45		
二、阅读	48		
第一部分 根据句子选图	48		
第二部分 选词填空	55		
第三部分 读句子判断正误	60		
第四部分 句子配对	67		
	77		
一、听力	81		
二、阅读	88		
< 第四部分 计时训练 ────────────────────────────────────	95		
一、听力(共四组)	96		
第一组	96		
第二组	105		
第三组	113		
第四组	121		
二、阅读(共四组)	130		
第一组	130		
http://www.purpleculture.net			

第二组	137
第三组	144
第四组	151
< ○ 第五部分 模拟试题(三)	159
一、听力	163
二、阅读	170
后 记	. 176

Contents

□ Part I Simulation Test 1	1
I. Listening	5
II. Reading	12
□ Part II Skills Training	19
I. Listening	20
1. Listen to the sentences and judge whether the pictures are right or	
wrong	20
2. Listen to the conversations and choose the pictures	29
3. Listen to the short conversations and choose the answer	
among three options	38
4. Listen to the long conversations and choose the answer among	
three options	45
II. Reading	48
1. Choose the pictures according to the sentences	48
2. Blank filling	55
3. True or false	60
4. Sentence matching	67
□ Part III Simulation Test 2	77
I. Listening	81
II. Reading	88
□ Part IV Timed Training	95
I. Listening (4 sets in total)	96
Set 1	96
Set 2	105

Set 3	113
Set 4	121
II. Reading (4 sets in total)	130
Set 1	130
Set 2	137
Set 3	144
Set 4	151
□ Part V Simulation Test 3	159
I. Listening	163
II. Reading	170
Epiloaue	176

汉语水平考试

HSK (二级)模拟试题(一)

注 意

- 一、HSK(二级)分两部分:
 - 1. 听力(35题,约25分钟)
 - 2. 阅读(25 题,22 分钟)
- 二、听力结束后,有3分钟填写答题卡。
- 三、全部考试约55分钟(含考生填写个人信息时间5分钟)。

一、听 力第一部分



第1-10题

例如:		√
[7 <u>1</u>] XH :		×
1.		
2.		
3.	The state of the s	
4.		



第二部分 技巧训练

280

一、听力

I. Listening

HSK(二级)考试要求考生掌握日常话题的表达方式,可以进行简单而直接的交流,具备进一步学习汉语的能力,因此设置了大量比较直观的图片试题。听力内容主要是句子或对话,考生要在一些图片里选出与录音内容相对应的图片。

HSK (Level 2) requires the candidates to master the expressions of daily topics for simple and straightforward communication, as well as the ability to further learn Chinese. Therefore, a lot of pictures are directly included in the questions. Listening is mainly based on sentences or conversations, and the candidates should select the picture that matches the recording among the given ones.

第一部分 听句子判断图片正误

1. Listen to the sentences and judge whether the pictures are right or wrong

答题指南

Answering Guide

在实际 HSK 考试中,这一部分共有 10 题,是第 1—10 题。本书中第一部分共 30 题。

In the actual HSK exam, there are 10 questions in this section, which are questions 1-10. In this book, this section has 30 questions.

这部分的试题都是听句子,然后判断图片与录音内容是否一致,一致的画√,不一致的画 ×。每题听两次。

Each question in this section is based on a sentence, according to which the candidates need to judge whether the picture matches the recording. Tick the pictures that match and cross those that do not. Each sentence will be heard twice.